
 

 

Matky Boží Panny Marie, 1. ledna 

Téma: Rozjasněná Boží tvář 
Nm 6,22-27 
Poznámky: Veselí, Tošovice 2024, P. Petr Kuník 
(Inspirace Slovo medzi nami 1/2025) 
 
Jistě to víte, dnes není jen první den nového roku, také 

končí dlouhé období pozdravů a přání. Lidé začnou pod vlivem 
vánoční výzdoby už první týden v prosinci druhým přát šťastné 
a veselé. To trvá až do Vánoc. Kdo vyslovit nebo poslat přání 
zapomněl, dostává 2. šanci, přichází totiž čas tzv. PFek. Což je 
zkratka francouzských slov přející štěstí v novém roce.   

Způsob, jak lidé formulují svá přání druhým, ve své 
podstatě zrcadlí jejich vnitřní svět. Tedy to, na čem jim záleží, 
k jakým hodnotám přilnuli. Že má být člověk šťastný, na tom se 
shodnou snad všichni lidé, stejně tak to, že máme být jen a jen 
zdraví. Pro člověka, který se vnímá jako věřící, je ale důležité 
naslouchat tomu, jak jemu vyjadřuje svá přání Bůh. Díky 
němu totiž můžeme poznat něco o Bohu a hodně o sobě. 

Každé přání je ve své podstatě žehnáním. Příkladem, jak 
má žehnání vypadat je tzv. požehnání Áronské, které 
v kostelích slyšíme číst vždy na počátku nového roku. Je to 
taková Boží PFka: Hospodin řekl Mojžíšovi: „Řekni Árónovi  
a jeho synům: „Tak budete žehnat izraelským synům: ‚Ať tobě 
Hospodin požehná a ochraňuje tě! Ať tobě Hospodin ukáže svou 
jasnou tvář a je ti milostivý!‘“ To, co má být největším štěstím 
vyvoleného lidu, není zdraví, ani pohoda, ale Boží tvář. Tu mají 
vidět, nikoliv tvář zachmuřenou ale rozjasněnou.  

Když po mnoha staletích oslovil Boží posel Pannu Marii, 
nazval ji milostiplnou, při setkání s Alžbětou pak uslyší, že je 
požehnaná mezi ženami. Maria musela velmi dobře znát Áronské 
požehnání a náhle zcela zřetelně zaslechne, že se právě na ní 
naplňuje. Že nad ní Bůh rozjasnil svou tvář, a to způsobem 
nevídaným. Co víc, ona má tuto jeho rozjasněnou tvář vtisknout  
do toho světa, skrze dítě, které porodí. 

Obdržet požehnání neznamená, být vyznamenám, nebo 
oceněn za dobrou službu, nebo dokonce být vyčleněn z tohoto 
světa k vyšším cílům. Znamená to naopak vstoupit do tohoto světa 
naplno a sdílet s ním přijatý dar. Tím darem je ona rozjasněná 
Boží tvář. Ta v Áronském požehnání rozhodně není obrazem jeho 
dobré nálady nebo blahosklonnosti k lidem. Co to znamená, 
pochopíme nejlépe ve tváři matky, která se zadívá na své dítě.  
V jejím pohledu se zcela přirozeně mísí radost, neskonalé štěstí  
a bezpodmínečné přijetí dítěte zároveň. Na tváři Marie, která je 
z Boží milosti tím nevětším požehnáním světu se nám bude až do 
konce tohoto věku zjevovat, jaký je Bůh. 

Vánoce jsou tedy okamžikem odhalení rozjasněné Boží 
tváře, která nebude nikdy jiná. Takto nám Bůh vyjadřuje své přání. 
Ne pouhým slovem, jak to činíme my na PFce. Bůh nad každým 
z nás svou tvář rozjasnil skutečně a díky daru, který nám byl skrze 
Marii dán, nás naplil milostí za milostí. 

 Není to ani vyznamenání, ani ocenění, ani vyčlenění. Je to 
nádherné poslání přijatý dar tomuto světu sdílet. Prosme Marii  
s důvěrou, ať nás při tom vede. 


